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Absztrakt
Vál község Fejér vármegyében, a Martonvásári járásban található. A legutóbbi 
KSH felmérés (2023) szerint 2558 fő lakosa van. Különleges település gazdag 
történelemmel és hagyományokkal, kiváló fekvéssel. Ami miatt kiemelt figyel-
met érdemel, az az elmúlt időszakban megfigyelhető közbiztonsági változás, 
ami a településen végbement. Az utóbbi három év alapján joggal nevezhetnénk 
úgy, hogy a „bűntelen falu”. A látványos javulás 2016-ban kezdődött, amikor 
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az ismertté vált bűncselekmények száma töredékére esett vissza. A települé-
sért más-más területen felelős Bechtold Tamás polgármester, Tessely Zoltán 
országgyűlési képviselő és Kovács Zsolt kapitányságvezető valami különleg-
eset hoztak létre.

Július havi interjúnk során polgármester urat és rendőrkapitány urat az együtt-
működés kezdetéről, a közös eredményekről és a jövő feladatairól kérdezte Dá-
nos Valér főszerkesztő és Fazekas-Pátyodi Szandra felelős szerkesztő.

Kulcsszavak: településfejlesztés, bűnügyi statisztika, körzeti megbízott, teljes 
foglalkoztatottság.

Abstract
Vál is a village in Fejér county, in the Martonvásár district. According to the 
latest Central Bureau for Statistics survey (2023), it has 2558 inhabitants. It is 
a special settlement with a rich history and traditions and an excellent location. 
What deserves special attention is the recent change in public security in the set-
tlement. In the last three years, it could be rightly called a ‘crime-free village’. 
The spectacular improvement started in 2016, when the number of known crimes 
dropped to a fraction of the previous level. Mayor Tamás Bechtold, Member of 
Parliament Zoltán Tessely and Head of the Police Station Zsolt Kovács, who 
are responsible for different areas of the village, have created something spe-
cial, and we asked them about it in this month’s interview.

In our July monthly interview, Valér Dános, Editor-in-Chief, and Szandra Faze-
kas-Pátyodi, Managing Editor, had the opportunity to ask Mayor Bechtold and 
Captain Kovács about the beginning of the cooperation, the joint achievements 
and the future tasks.

Keywords: village development, crime statistics, local deputy policeman, full 
employment

Polgármester úr! 2010 óta látja el e tisztséget, mit tart a legnagyobb eredmény-
nek az elmúlt közel 14 évből, ami hozzájárult ahhoz, hogy a lakosság biztonsá-
gérzete jelentős mértékben megemelkedett?

(B. T.) 2010-ben egy teljes csődben lévő önkormányzatot örököltünk előde-
inktől. Az első ciklus végére stabilizáltuk anyagi helyzetünket részben saját 
intézkedéseinknek, részben a kormány segítségének köszönhetően. Azóta sta-
bil a működésünk. Kötelező feladatainkat maradéktalanul ellátjuk, a tartalék 
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pénzből pedig pályázatok előkészítését, önrészét finanszírozzuk. Az elmúlt 14 
évben több mint kétmilliárd forinttal gyarapodott településünk. Utakat, járdákat 
újítottunk fel, rendbe tettük közterületeinket, játszóterünket. Minden intézmé-
nyünket, önkormányzat által fenntartott épületünket felújítottuk, energetikailag 
korszerűsítettük. Működik az óvoda, az iskola, az orvosi, fogorvosi rendelő és 
a védőnői szolgálat.

Kapitányságvezető úr! Vál község az ön által vezetett Gárdonyi Rendőrkapi-
tányság illetékességi területén helyezkedik el. Mik a tapasztalatai a térség köz-
biztonsági, közlekedésrendészeti helyzetét illetően?

(K. Zs.) Gárdony – beleértve a többi települést is az illetékességi területünkön – 
a régióban elhelyezkedő többi hasonló nagyságú kapitányság rendészeti muta-
tóit hozza. Ettől abban az esetben van eltérés, ha egy-egy sorozatjelleggel el-
követett bűncselekmény hatására valamely kategóriában kiugró az emelkedés. 
Így volt ez a tavalyi évben is, amikor egy fővárosi elkövető a tópart fürdőit lá-
togatta, és a strandolók értékeit tulajdonította el. Ez az eset megmutatja azt is, 
hogy miben különbözik Gárdony a vármegye többi kapitányságától: a közbiz-
tonsági helyzetet nagyban meghatározza a Velencei-tó, a turizmus. A télen bé-
kés kisváros népessége a nyári hónapokban a többszörösére duzzad, így ebben 
az időszakban munkánkat a Készenléti Rendőrség és a vármegye többi kapi-
tányságának segítségével végezzük. Csak egy példa arra, hogy mit jelent a nyár: 
a tavalyi évben a személyi sérüléssel járó közlekedési balesteknek több mint 
1/3-a a nyári hónapokban történt. Mindez a térség valamennyi településére is 
vonatkoztatható, így Vál községre is.

A térséget érintő fejlesztési projektek és a fiatalok maradását célzó ösztönzők 
milyen hatással voltak a településre?

(B. T.) Az elmúlt 14 évben 2500-ról, több mint 2700-ra nőtt településünk lakos-
ságának száma. A Központi Statisztikai Hivatal adatai szerint településünk átlag 
életkora csökken, nő a gyermekek és a fiatalok száma. Évente 35–40 gyermek 
születik, amely kiemelkedő a környező településekhez képest is. Válon min-
den olyan szolgáltatás rendelkezésre áll, amelyre egy kisgyermekes családnak 
szüksége lehet. Háziorvos vegyes praxisban, fogorvos, védőnő, bölcsőde, ame-
lyet a tabajdi református egyházközség tart fenn Tabajdon, ötcsoportos óvo-
da az önkormányzat fenntartásában, valamint iskola, melyet a KLIK üzemeltet.

Örömmel látjuk, hogy a felsőoktatásban tanuló fiataljaink tanulmányaik befe-
jezése után nagy számban visszatérnek, illetve a családalapítást is itt képzelik el.
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2010-ben sok elhagyatott, eladó belterületi ingatlan volt a településen, de 
mára ez megváltozott. A korábbi üres ingatlanokat kisgyermekes családok 
vásárolták meg, és fel is újították. Községünk két új utcával bővült magán 
beruházás keretében. Az ingatlan árak a duplájára nőttek az elmúlt tíz évben. 
A falu bővülése rengeteg feladatot is ad számunkra, melyeket kormányzati 
segítség nélkül nem tudunk megoldani. 2022-óta elbírálásra vár egy öt cso-
portszobás új óvoda építésére benyújtott pályázatunk, amely megoldaná azt 
a problémát, hogy jelenleg nem tudjuk felvenni az összes óvodás korú gyer-
meket. Véleményem szerint ezek a pozitív változások tették és teszik vonzóvá 
az emberek számára Vál községet, és érzik egyre inkább sajátjuknak a tele-
pülést. De nem hallgathatom el, hogy fontos eredménynek tartom az önkor-
mányzat, a rendőrség és a polgárőrség között kialakított – egyenrangúság-
ra épülő – együttműködést is.

A térségben végrehajtott fejlesztések milyen hatással voltak a rendészeti területre?

(K. Zs.) A gazdasági helyzet – a beruházások, vagy a foglalkoztatottság alaku-
lása – természetesen befolyásolhatja a közbiztonsági helyzet alakulását, ame-
lyet folyamatosan elemzünk, azonban nem rendelkezünk adatokkal közvetlen 
összefüggésekről. A Velencei-tó kiváló földrajzi elhelyezkedése két erős gaz-
dasági központ, Budapest és Székesfehérvár között, az M7-es út mellett vonzó 
a beruházások számára, ami segíti az erős gazdasági háttér kialakulását. Egyre 
többen költöznek a környékre a fővárosból is, és nem azért, hogy bűncselek-
ményt kövessenek el, mint az imént említett elkövetőnk.

Vál község korábbi és jelenlegi közbiztonsági helyzetét hogyan értékelné?

(K. Zs.) A bűncselekmények struktúrája jelentősen átalakult az elmúlt évek-
ben, és ez alól nem kivétel Vál sem. Tíz-tizenöt évvel ezelőtt az egyik legjel-
lemzőbb bűncselekmény a hétvégi házak, présházak feltörése volt, ami mos-
tanra gyakorlatilag megszűnt. Az alkalmi lopások, ha nem is szűntek meg, de 
a számuk jelentősen visszaesett. Például az elmúlt évben – a korábban min-
den évben előforduló – járművezetés ittas állapotban bűncselekményi alak-
zatát sem regisztráltuk. Viszont az online térben elkövetett bűncselekmények, 
amelyek nem véletlenül kapnak manapság kiemelt figyelmet, természetesen 
Vált sem kerülik el.
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A korábban említett projektek milyen hatással voltak, vannak a térség lakossá-
gának összetételére?

(B. T.) Míg korábban többségében a váli fiatalok népesítették be a falut, mára sok 
betelepült családdal is találkozhatunk. Míg a devizahitelek beborulása után egy 
rossz tendencia indult el, miszerint olcsó, külterületi ingatlanokba költöztek so-
kan, mára – részben a CSOK-nak köszönhetően – egyre több jól szituált csa-
lád telepedik le Válon. Előbbi tendencia nem kívánatos, hiszen a külterületek 
nincsenek közművekkel ellátva, oda nem vezetnek szilárd burkolatú utak, és 
a szemét és szennyvíz elszállítása sincs megoldva. Az elsősorban városokból 
betelepült lakosság egészen más igényeket támaszt önkormányzatunkkal szem-
ben, mint a helyiek, bár azt is el kell mondani, hogy a település lakossága is vá-
rosiasodik, annak minden negatívumával és pozitívumával együtt.

Szakmai szempontból kapitányságvezető úr hogyan látja a 2016-os javulást, 
milyen intézkedésekkel tartják fent ezt a kiváló eredményt?

(K. Zs.) A rendőri eljárásban regisztrált bűncselekmények számának csökkenése 
több mint tíz éve tartó országosan is kiemelkedő eredmény, igazságtalanok len-
nénk, ha azt állítanánk, hogy ez csak a mi illetékességi területünkön következett 
be. Ennek elérésében és fenntartásában mindenkinek megvan a saját feladata: 
a közrendvédelmi, a bűnügyi, a közlekedésrendészeti osztálynak, vagy – és le-
het, hogy vele kellett volna kezdenem – a váli körzeti megbízottnak is. Csodá-
ról nincsen szó, csupán tisztességgel végezzük a munkánkat.

Kérem, ismertesse röviden a helyi körzeti megbízott feladatait. Ezek mennyiben 
járulnak hozzá a lakosság biztonságérzetéhez?

Azért kellett volna a körzeti megbízottal kezdenem a felsorolást, mert ő az, aki – 
különösen a kistelepülések esetében – a legnagyobb mértékben tud hozzájárul-
ni az emberek jóllétéhez, ahhoz, hogy a lakosok biztonságban érezzék magukat. 
Külföldön, ha jól tudom, valamikor a nyolcvanas években jelent meg a közös-
ségi rendészet (community policing) fogalma, ami talán jobban kifejezi, hogy 
miről szól a körzeti megbízotti szolgálati forma. A körzeti megbízotti szabályzat 
megfogalmazása szerint alapvető célja „a Rendőrség állandó, közvetlen kapcso-
latának kialakítása és fenntartása a lakossággal, a települési önkormányzatok-
kal, a helyi lakossági, civil és gazdálkodó szervezetekkel.” Ennek megfelelően 
a körzeti megbízottal szemben olyan speciális elvárásokat is támaszt a rendőr-
ség, mint a kiváló kapcsolatteremtő és kommunikációs képesség. Ismerniük kell 
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a közösséget, az őket foglakoztató problémákat, ehhez rendszeres kapcsolatot 
kell tartaniuk az önkormányzattal vagy más szervezetekkel. A lakosok közvet-
lenül fordulhatnak a váli körzeti megbízotthoz is, ennek érdekében elérhetősé-
ge – szolgálati telefonszáma és e-mail címe is – nyilvános.

Polgármester úr jelenleg mit tart a legfontosabbnak a település jövője szem-
pontjából, illetve milyen tervei, stratégiái vannak a jövőre tekintettel, amelyek 
hozzájárulhatnak a lakosság életminőségének javulásához, a biztonságérzetük 
fenntartásához?

(B. T.) Mivel településünkön gyakorlatilag nincsen ipari terület, mely jelen-
tősebb adóbevételt teremthetne számunkra, a turizmus lehet a község kitörési 
pontja. Mind természeti, mind épített környezetünk alkalmas arra, hogy akár 
több napos turizmusra rendelkezzünk be. A település központjában található 
Ürményi-kastély és annak műemléki környezetének fejlesztése nagy lehető-
ség lenne számunkra. A közel 11 hektáros terület fejlesztése által szállás- és 
szórakozási lehetőséget, valamint nagy létszámú rendezvények megtartásához 
szükséges területet nyernénk. A lovas, vallási, vadász-, bor- és esküvői turiz-
mus számára is tudunk élményeket biztosítani, de a kastély felújításával egy 
kastélytörténeti kiállítással is készülünk az érdeklődők számára.

Ezek a szolgáltatások nem csak az ide érkező turistákat, de a helyben élőket 
is ki tudják szolgálni. Fontos azokra az igényekre is választ adnunk, amelye-
ket az itt élők fogalmaznak meg. Több sportolási és szórakozási lehetőséget, 
valamint komfortosabb életkörülményeket kell biztosítanunk lakóink számára. 
Bízom benne, hogy mind ez jelentősen hozzájárulhat az Önök által „adomá-
nyozott” „Bűntelen falu” kitüntető cím hosszabb távon történő kiérdemléséhez.

A bűnügyi statisztikai adatokat vizsgálva az tapasztalható, hogy 2016-ra az 
előző évhez képest több mint 93%-kal csökkent a bűncselekmények száma (62-
ről 4-re), azóta pedig következetesen alacsony, sőt, az elmúlt három évben nem 
történt bűncselekmény. Miben látja e példátlan jelenség okait?

(K. Zs.) 2016-ban valóban jelentősen csökkent a regisztrált bűncselekmények 
száma Válban is, még akkor is, ha az azt megelőző évben is volt olyan sorozatügy, 
ami befolyásolta a statisztikát. Amellett, hogy országos jelenség a csökkenés, 
Vál esetében az imént említett, a közbiztonság stabilitását segítő valamennyi 
körülmény megtalálható. A település előnyös földrajzi fekvése egy erős gaz-
dasági hátterű régióban adja az alapot. Az egyik legtapasztaltabb körzeti meg-
bízott, Bereczki László rendőr zászlós teljesít ott szolgálatot immár 12 éve, aki 
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magáénak érzi a település összes gondját-baját, tekintettel arra, hogy Vál nem 
csupán a szolgálati, hanem a lakhelye is 1971 óta. Így egy cseppet sem túlzás, 
ha azt mondom, hogy mindenkit ismer. Az önkormányzat a településen kiépí-
tette a térfigyelőkamera-rendszert, valamint jól működő polgárőrszervezetet tart 
fenn, amelynek egyik alapító tagja a körzeti megbízott. Mindenki hozzáteszi 
a maga részét ahhoz, hogy Vál egy élhető település maradjon.

És hogy mi a legnagyobb kihívás? Csak egy közhely jut eszembe: nem elérni 
nehéz az eredményeket, hanem megtartani.

(B. T.) Ez egy sok összetevős kérdés. Egyrészről szerencsés időszakot élünk, 
mivel mindenkinek van munkája és a munkájából tisztességesen meg tud élni. 
Bár nőnek az igények, de velük együtt nő a vásárlóképesség is. Miért kockáz-
tatna valaki, hogy bűncselekmény által szerezzen meg valamit, amit tisztes-
séges úton is meg tud vásárolni. Vál szerencsés abból a szempontból is, hogy 
földrajzi fekvésének köszönhetően számos jól fizető munkalehetőség áll a la-
kosság rendelkezésére. Ötven kilométeren belül van Budapest, Székesfehérvár, 
de sokan járnak dolgozni Budapest agglomerációjába is.

Bizonyára az is hozzájárul a rendhez, hogy településünkön állandó rendőri 
jelenlétet biztosít a Gárdonyi Rendőrkapitányság egy fő körzeti megbízott ál-
tal. Bár a korábbi évtizedekhez képest jóval kisebb létszámmal, de még mindig 
működik Válon polgárőrség, akiket egy pályázati úton elnyert terepjáróval és 
a működésükhöz szükséges anyagi erőforrással támogatunk. A közterületika-
mera-rendszer sajnos mára teljesen elavult, de bízunk benne, hogy egy nemrég 
beadott pályázatnak köszönhetően ez is megújul hamarosan. Viszont a lakosság 
is összetartó, és ha valami gyanúsat, rendkívülit tapasztal valaki, jelzi a közös-
ségi felületeken, vagy egyből az önkormányzatnak. Közösségimédia-felülete-
inken mindig közzétesszük ezeket, valamint a hírlevelekben kapott rendőrségi 
felhívásokat, figyelmeztetéseket. Így mi is hatékonyabban tudjuk tájékoztatni 
a lakosságot az esetleges veszélyekre.
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